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AARHUS UNIVERSITET 

 
Mødedato: 24. oktober 2022, kl. 11.30-12.30 
Mødested: Rektoratets mødelokale 
Mødeemne: Møde i Studenterpolitisk Forum  
 
Deltagere: Brian Bech Nielsen (rektor, AU), Berit Eika (prorektor, AU), Anders Mengers (Stu-
denterrådet), Rune Boelsmand Bak (Studenterrådet), Sebastian Cadieux (Frit Forum), Kenneth 
Koustrup (Frit Forum), Matias Tidemand Sørensen (Konservative Studerende), Max Bjerre-
gaard (Konservative Studerende) og Emil Karlebjerg (Konservative Studerende) 
 
 
Sekretariatsbetjening: Lea Sofie Staunsager 
 
 
 

     

 
1. Aktuelt  

Rektoratet orienterede om aktuelle dagsordner, herunder 
 
Regeringens udspil ”Danmark kan mere III”  

• AU og Danske Universiteter er meget optaget af det seneste udspil fra regeringen, 
som ville kunne få stor indvirkning i vores uddannelser. 

• AU og Danske Universiteter har gjort indsigelser på linje med en lang række øvrige 
aktører. 

• Forslaget er konkret: 
o 1-årig erhvervsrettet kandidat på 75 ECTS. De skal udgøre 35 pct. af plad-

serne. 
 AU vil gerne arbejde mere med erhvervsrettet elementer, men 

uden at undergrave kvaliteten  
o Erhvervskandidat på 75/120 ECTS. De skal udgøre 15 pct. af pladserne. 

 AU finder erhvervskandidater på 120 ECTS-point interessante, og 
vil gerne arbejde mere med fleksibilitet  

o Øget indsats for EVU for 200 mio. kr. 
 Enige i, at dette er særligt vigtigt og at der vil være et stort behov 

herfor fremover  
 

Rektor som formand for Rektorkollegiet 
• Rektor overtog 1. september posten som formand i Danske Universiteter efter An-

ders Bjarklev fra DTU.  
 
AU’s nye bestyrelsesformand 

• Pr. 1. december tiltræder Birgitte Nauntofte som AU’s bestyrelsesformand  
• Nauntofte er tidligere forsker og prodekan på KU og har i 12 år været direktør for 

Novo Nordisk Fonden.  
 

 
 
Stigende elpriser og væsentlige ændringer i økonomien 
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• AU ser ind i en stor ekstraregning til el, som foreløbigt anslås til 70-80 mio. kr. i 
2022. 

• Derudover har der været et faldende afkast på både vores aktier og obligationer 
som følge af nedgangen i de finansielle markeder.  

• Vi forsøger at reducere omkostninger gennem kvalificeret ansættelsesstop, reduk-
tion af energiforbrug, udsættelse af renoveringsprojekter og en generel tilbagehol-
denhed. 

 
Udflytning 

• AU er i gang med udrulningen af udflytningsaftalen, men der vil sandsynligvis op-
stå udfordringer med rekruttering i både Herning og Viborg.  

• AU vil forsøge at understøtte rekrutteringsarbejdet.  
 
Optagelsessystemet og karakterer  

• Der forhandles fortsat om reform af optagelsessystemet.  
• AU ønsker et simpelt og billigt optagelsessystem, som er gennemskueligt og ret-

færdigt. 
• Der forventes også en revision af karaktersystemet.  
 
2. Decentrale campusser (Studenterrådet) 

Studenterrådet havde forud for mødet fremsendt følgende motivation for emnet: 
 
”I Studenterrådets uddannelsespolitiske udvalg har vi i år haft fokus på de de-
centrale campusser under AU, herunder et særligt fokus på det nyoprettede 
campus AU Viborg. Her skal studerende starte helt ‘fra scratch’, og det er derfor 
vigtigt, at AU sikrer den bedst mulige opstart af de nye studerende, som er pla-
ceret så geografisk langt fra det studieliv vi har i Aarhus. Vi mangler stadig 
fakta for både budgetter, konkrete tiltag samt hvordan og hvornår studerende 
reelt inddrages i tiltagene. Derudover har Aarhus Universitet både campusser i 
Herning og Emdrup. Fælles for de tre decentrale campusser er, at der skal gøres 
mere for at sikre repræsentation af studerende i faglige og organisatoriske for-
hold. Ligeledes er det helt centralt, at man gør mere for at understøtte aktiviteter 
uden for undervisningen på de decentrale campusser. Dette gælder sociale såvel 
som faglige initiativer og arrangementer.” 
 
Studenterrådet indledte drøftelsen med deres motivation for emnet og præsente-
rede emnet via et oplæg. Oplægget vedlægges referatet.  
 
Rektoratet takkede Studenterrådet for præsentationen.  
Berit orienterede om, at det er et opmærksomhedspunkt, og at universitetet bl.a. 
arbejder aktivt med rekruttering af studerende, og har understreget for begge 
kommuner vigtigheden af at skabe en god studieby. Universitetet har et tæt sam-
arbejde med begge kommuner.  
For den videre proces blev der opfordret til, at de studerende tager dialogen lo-
kalt.  
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3. Status på AU’s klimaarbejde v. rektor (Ønsket af Frit Forum) 
Frit Forum havde bedt om en status på AU’s arbejde med klima.  
 
Rektor fortalte følgende: 
• AU udarbejder årlige handleplaner til klimastrategien med bidrag fra fakulte-

ter og fællesadministrationen 
o I 2022 er der bl.a. fokus på:  

 Vegetarretter er sat som standardvalget ifm. forplejning til 
møder og konferencer 

 AU’s rejsepolitik, hvor der er øget fokus på at rejse mindre og 
mere klimavenligt er netop offentliggjort 

 Solceller på bygninger (forventeligt Nobel og Katrinebjerg) 
 Arbejdsgruppe for CO2-reduktioner i laboratorier  
 Klimavenlig indkøbsadfærd (færre indkøb og mere klimaven-

lige varelinjer) 
 Energioptimering i bygninger 

o Handleplanen for 2023 er aktuelt under udarbejdelse og forventes of-
fentliggjort i februar næste år 

• Der er stor opbakning i organisationen til at arbejde med CO2-reduktioner 
o Senest har vi oplevet en rigtig flot opbakning i forbindelse med vores 

strøm- og varmereducerende tiltag 
• Effekt af indsats fortsat svær at aflæse i klimaregnskaber, det skyldes bl.a. vi 

ikke kan adskille effekten af corona fra effekten af AU’s indsatser 
 

Konservative Studerende spurgte om AU kunne oplyse, hvor deres energi kommer 
fra. Rektor svarede, at fjernvarmen kommer fra Studstrupværket, mens AU’s el er 
skiftet til grøn strøm. 

 
4. Drøftelse af AU’s forhold for personer med funktionsnedsættelse og 

handicap (Ønsket af Frit Forum) 
 
Frit Forum ønskede punktet på baggrund af, at Institut for Statskundskab i 2017 
ved tilsyn, fik kritik fra ombudsmanden, som kritiserede forholdene.  
 
Berit orienterede om, at BSS efterfølgende har lavet en lang række forbedringer. 
Det er dog grundet bygningernes alder ikke muligt alle steder. AU’s bygningsom-
råde har derfor et samarbejde med AU Uddannelse, SPS, hvor bygningsområdet 
bliver kontaktet, når SPS er i kontakt med en studerende, der har særlige behov 
mht. tilgængelighed. I nye byggesager vil alle krav til tilgængelighed opfyldes.   
 
AU har landets mest veletablerede interne støtteordning for studerende med dys-
leksi og psykiske/neurologiske funktionsnedsættelser (en del af SPS – Special Pæ-
dagogisk Støtte). Vi varetager selv denne støtte og har gjort det i mere end 20 år. 
Aktuelt får flere end 1500 studerende med dysleksi eller psykiske/neurologiske 
lidelser støtte internt på AU.  
 



 
 

AARHUS UNIVERSITET 

Referat 
 
 
Lea Sofie Staunsager 
 
Dato: 24. oktober 2022 

 

Side 4/4 

Vi udvikler dog fortsat vores støtte, og er bl.a. i gang med at undersøge mulighe-
den for at etablere en ’knap’ i optagelsessystemet, hvor kommende studerende 
kan klikke for at tilkendegive, at de ønsker viden om muligheden for at få hjælp 
ifm. funktionsnedsættelser ved optagelse på AU.  
 
Det blev efterfølgende drøftet om, hvorvidt information om tilgængelighed kunne 
integreres i AU’s lokaleplanlægningssystem. Således at kun lokaler med adgang til 
studerende med særlige behov er mulige for lokalebookere at vælge, såfremt der 
skulle være studerende med sådanne behov på et hold. Rektoratet går videre med 
dette forslag.  

 
5. Evt.  

• Konservative Studerende kommenterede på et Facebookopslag fra AU. Kritik-
ken er videregivet til AUs kommunikations- og presseafdeling, som håndterer 
sagen. 

• Studenterrådet stillede spørgsmål til afskedigelser på DPU. Rektor redegjorde 
for håndtering af økonomiske udfordringer generelt. 

• Konservative Studerende orienterede om, at et af deres planlagte valgarrange-
menter måtte flyttes, da der blev afholdt et valgarrangement arrangeret af 
Constructive Institute i samme tidsrum. Sagen er blevet håndteret igennem 
AUs kommunikations- og presseafdeling.  

• Studenterrådet bragte det kommende Universitetsvalg op, og udtrykte behov 
for at styrke de studerendes viden om valget, fx gennem mere infomateriale 
eller kursus. Berit bemærkede, at de nye studerende bliver over lastet med in-
formation på 1. semester, og forslog at informationen kunne komme på 2. se-
mester. I forlængelse heraf fortalte Frit Forum, at de er i dialog om, om valget 
kan flyttes til foråret frem for efteråret. 
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